

[Texte]

Mrs. Finestone: Mr. Chairman, I don't know what you mean about no rule, and I don't know what you mean by informal rules. I do know that there is a degree of *politesse*, first of all.

Secondly, there is an understanding that Members of Parliament, contrary to much public perception, have other responsibilities and are involved in other areas of concern. It just so happens that Telesat is part of the telecommunications or communications and cultural dossier. It just so happens that this standing committee has been actively involved in an area of investigative work with respect to the Canadian Constitution and the new propositions that are on the table. It becomes extremely difficult for us to fulfil our responsibilities as parliamentarians when the minister of privatization, carrying on in the field of culture and communications and in that minister's field, completely ignores what's going on in the work of the Department of Culture and Communications and decides to proceed with his own agenda. I find that totally unacceptable.

Mr. MacWilliam (Okanagan—Shuswap): On a point of order, Mr. Chairman.

The Chairman: All I'll do in response to this point is refer you to our procedural rules for legislative committees. I refer you to rule 113(3), which reads:

Any legislative committee to which a bill has been referred pursuant to Standing Order 73(2) shall meet within two sitting days after the adoption of the motion for the second reading and reference to the legislative committee of the bill.

We have met that requirement.

On your point of order, Mr. MacWilliam.

Mr. MacWilliam: I want to concur with my colleague from the Liberal Party. The fact is that notification was received by my office about five minutes before I entered committee meetings on other matters of importance to the telecommunications committee, and I would think that it would at least behove the House in terms of a procedure for some degree of notification. It is absolutely essential, with all the matters that are taking place on this Hill in any particular period, that at least some degree of notification be given to these members.

We have had to abandon a committee where witnesses have been called as guests to provide testimony at the last minute and left them high and dry, with the committee without a quorum at this point. I feel that it's absolutely unacceptable that essentially no notification was given and this has left both myself and my colleague essentially very much at odds in terms of our ability to prepare for this particular session. You just can't make proper decisions in this kind of a situation. It's simply ridiculous.

The Chairman: I understand your point of order. All we can comment is that the offices of the members of the legislative committee who were appointed yesterday in the House were all notified yesterday. We have fulfilled the

[Traduction]

Mme Finestone: Monsieur le président, je ne sais pas ce que vous voulez dire lorsque vous prétendez qu'il n'y a pas de règlement, et je ne sais pas ce que vous entendez par ces traditions. Je sais qu'il y a tout de même certaines règles de politesse.

Deuxièmement, on sait que les députés, contrairement à ce que pense souvent la population, ont d'autres responsabilités et s'occupent d'autres dossiers. Il se trouve que TéléSAT fait partie du secteur des télécommunications ou communications et de la culture. Il se trouve que ce comité permanent s'est lancé dans un examen approfondi de tout ce secteur dans le contexte de la Constitution canadienne et des nouvelles propositions du gouvernement. Il nous est donc extrêmement difficile de nous acquitter de nos responsabilités de parlementaires lorsque le ministre de la Privatisation pénètre dans le secteur de la culture et des communications et néglige totalement ce qui se fait du côté de la culture et des communications en décidant de suivre son propre programme. Je trouve cela totalement inacceptable.

M. MacWilliam (Okanagan—Shuswap): J'invoque le Règlement, monsieur le président.

Le président: À ce sujet, je dois vous renvoyer au Règlement pour les comités législatif. Il s'agit de l'article 113.(3) du Règlement, que je vous cite:

Le comité législatif auquel un projet de loi a été renvoyé conformément à l'article 73.(2) du Règlement se réunit dans les deux jours de séance qui suivent l'adoption de la motion portant deuxième lecture et renvoi au comité législatif du projet de loi.

Nous avons respecté ce règlement.

À vous, monsieur MacWilliam.

M. MacWilliam: Je suis d'accord avec ma collègue du Parti libéral. Le fait que mon bureau ait reçu avis de cette séance environ cinq minutes avant que je n'assiste à une importante réunion du comité des télécommunications me semble inacceptable. J'estime qu'un certain préavis s'imposait. Il est absolument essentiel, quand on considère tout ce qui se passe au Parlement en même temps, que l'on donne au moins un certain préavis aux députés.

Il nous a fallu abandonner un comité où on avait invité des témoins pour venir ici. Il n'y a plus quorum à ce comité. J'estime que c'est tout à fait inacceptable que l'on ne donne aucun préavis et qu'ainsi ma collègue et moi-même n'ayons absolument pas eu le temps de nous préparer pour cette réunion. On ne peut prendre de décision correcte dans une telle situation. C'est simplement ridicule.

Le président: Je comprends ce que vous voulez dire. Tout ce que nous pouvons répondre, c'est que les bureaux des membres du comité législatif qui ont été nommés hier à la Chambre ont tous été avisés hier. Nous avons respecté le